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درسوئزومصرچهميگذرد؟
كانال سوئز يكي از مهم ترين آبراه ها و گذرگاه هاي دريايي است 
كه مالكيت آن در اختيار مصر اس��ت و درياي س��رخ را به درياي 
مديترانه متصل مي كند. اولين تلاش براي ساخت چنين كانالي 
در زمان داريوش يكم پادشاه هخامنش��ي انجام شد كه البته آن 
كانال از لحاظ كاربري و ابعاد و س��اختار كاملًا ب��ا كانال امروزي 
متفاوت بود. دومين تلاش جدي براي س��اخت اين كانال زمان 
ناپلئون بناپارت بود كه بعد از اشغال آفريقا تلاش مي كرد با ساخت 
اين كانال و مديريتش، كشتيراني بريتانيا را تحت تأثير قرار دهد. 
البته بناپارت به دليل عدم توانايي علمي و عملياتي نيروهاي خود 
موفق به تحقق اين رؤيا نش��د و پروژه در همان ابتدا متوقف شد. 
كانال فعلي سوئز كه دو درياي مديترانه و »سرخ« را مستقيماً و 
نه از طريق نيل ب��ه يكديگر وصل مي كن��د، زاييده فكر مهندس 

فرانسوي به نام فردينان دولسپس است. 
فردينان دولسپس مذاكراتي را با »سعيد پاش��ا« سومين والي مصر و 
نواده محمد علي پاشا بنيان گذار سلسله محمدعلي در مصر آغاز كرد. 
براي ساخت اين كانال، شركت كانال سوئز تأسيس شد كه بيشتر سهام 
آن متعلق به فرانسويان و بخشي دولت مصر بود. اين پروژه  عظيم كه با 
هزينه دولت مصر)و حداقل در دوره اي( با كار اجباري كشاورزان مصري 
در سال ۱۸۶۹ به پايان رسيد، براي ۹۹ سال در اختيار شركت فرانسوي 
قرار گرفته و قرار ش��د دولت مصر كنترلي بر حمل ونق��ل از آن آبراه 
نداشته باشد. اندكي پس از افتتاح كانال سوئز، در زمان نخست وزيري 
ديزرائيلي، دولت بريتانيا ۴۴ درصد سهام شركت كانال سوئز را از مصر 
خريداري كرد و بقيه سهام در دست سرمايه داران فرانسوي باقي ماند؛ 
بنابراين خود مصر عملًا هيچ گونه بهره مالي از كانال س��وئز نداشت و 
بهره برداري از اين كانال بهانه اي شد براي دخالت همه جانبه و استعمار 

مصر توسط بريتانيا. 
از سال ۱۸۸2 كه احمد عرابي پاش��ا كه وزير جنگ بود، مبازراتي 
عليه بريتانيا و اس��تقلال مص��ر كليد زد تا س��ال ۱۹5۶ كه جمال 
عبدالناصر موفق به بيرون كردن نيروهاي فرانس��وي و بريتانيايي 
شد، مبارزات آزاد س��ازي مصر و ملي كردن كانال سوئز خيلي فراز 
و نشيب داش��ت. جداي از اين موضوع بايد گفت اين كانال اهميت 
بسيار زيادي داشت،  چون طول س��فر بين اروپا و آسيا را به شدت 

كاهش مي داد و مي دهد. 
گذشته از اهميت كشتيراني، براي خود كشور مصر، اين كانال در كنار 
توريسم دومين منبع درآمد اصلي كشورشان محسوب مي شود و سالانه 
ميلياردها دلار تنها بابت عوارض رس��مي عبور كشتي ها از اين كانال 
دريافت مي كنند. البته وقتي كش��تي در لنگرگاه منتظر است تا اجازه 
عبور بگيرد، انواع و اقسام نهادهاي رس��مي و غير رسمي وارد كشتي 
مي شوند و به بهانه هاي مختلف، پول و چند باكس سيگار مي گيرند كه 
البته اين گونه اقدامات، درآمدهاي غيررسمي است. بسياري از كشتي ها 
نيز در همان منطقه اقدام به خريد آذوقه مي كنند كه اين درآمد جداي 
از درآمدهاي رسمي و غيررسمي است كه به مصري ها مي رسد و بخشي 

از آن شبيه زورگيري است. 
دريانورداني كه از اين منطقه عبور كرده باشند به خوبي مي دانند منظور 
از زورگيري در اين منطقه چيست. براي عبور از اين كانال حدود ۶ تا ۸ 
راهنماي بندري روي عرشه مي آيند كه هر كدام يك تيم دارند با انواع 

روش ها، آذوقه، سيگار و پول نقد دريافت مي كنند. 
پايلوت ها يا همان راهنماهاي بندري سوئز، بس��يار بدخلق، پرخور و 
ايرادگير هس��تند و از همان لحظه اي كه وارد كشتي مي شوند به كار 
تغذيه مشغول مي شوند و حتي براي تهيه سيگار بيشتر چانه مي زنند 
و مدام در حال غر زدن با كاپيتان و افسران هستند. خلاصه آنكه، عبور 
از كانال سوئز، از لحاظ دريانوردي تجربه جالب و با ارزشي است، ولي از 
لحاظ روال كاري، بسيار خسته كننده است كه اين خستگي، با برخورد 
عجيب و پرتوقع نيروهاي بندري مصري به شدت آزار دهنده مي شود! 
يكي ديگر از تجربي��ات دريانوردان در كانال س��وئز مربوط به موضوع 
سبك س��ازي محمولات نفتي اس��ت؛ با توجه به محدوديت آبخور و 
عرض اين كانال بايد گفت اگر نفتكشي نتواند از اين كانال عبور كند، 
بايد بخش��ي از محموله خود را در دهانه س��وئز تحويل دهد و پس از 
سبك شدن محموله، مسير ۱۴ ساعته را طي كرده و در پورت سعيد، 
محموله تحويلي در دهانه س��وئز را دوباره تحويل بگيرد. در اين نقل و 
انتقال، اتفاقات بدي رخ مي دهد و بيشتر اوقات اختلافاتي ميان دو طرف 
بر سر كيفيت محموله، كميت آن و... به وجود مي آيد كه همين موضوع 
سبب شده است هر نفتكشي براي عبور از اين كانال، بار خود را متناسب 

كرده تا دچار اين مشكل نشود.

زيان1500ميلياردتوماني
يكشركتصندوقبازنشستگيكشوري

صندوق بازنشستگي كشوري بنگاهي دارد كه در سال 1500ميليارد 
تومان زيان مي دهد. 

به گزارش »جوان«، مدير عامل صندوق بازنشستگي كشوري در جريان 
همايش كانون هاي بازنشس��تگان سراسر كش��ور كه در تهران برگزار 
شد، در نشس��ت با مديران اس��تاني اين صندوق بدون ذكر نام شركت 
اظهار داشت كه ما بنگاهي داريم كه هزار و 5۰۰ ميليارد تومان در سال 
زيان مي دهد، اين در حالي است كه احتمال مي رود زيان فوق متوجه 

شركت آپادانا سرام باشد كه داراي حواشي عجيب و غريب مي باشد. 
به گفته سيد ميعاد صالحي، ما بنگاهي داريم كه هزار و 5۰۰ ميليارد 
تومان در سال زيان مي دهد و بايد براي نگهداشتن آن از منابع صندوق 
هزينه كنيم، در حالي كه در آن سو، بنگاهي داريم كه 2۷۰۰ ميليارد 
تومان سود خالص در س��ال دارد، اما اين رقم س��ود تنها به زيان هاي 
صندوق پرداخت��ه مي ش��ود، در حالي كه م��ا يك اعتبار و س��رمايه 
ارزشمندي در اختيار داريم. مدير عامل صندوق بازنشستگي كشوري 
تأكيد كرد: اگر بنگاه هاي ما در مجموع به سودآوري قابل قبولي برسند 
مي توانيم در كن��ار صرفه جويي در هزينه ها منابع��ي را براي پرداخت 
دوره اي براي بازنشستگان عزيز در قالب كارت هاي اعتباري يا روش هاي 
ديگر فراهم كنيم. هر مقدار اين س��ودآوري افزايش يابد، رقم بالاتري 

براي پرداخت در اختيار بازنشستگان قرار مي گيرد. 
صالحي گفت: مبارزه با فساد و شفافيت قطعاً حاشيه هاي زيادي دارد، اما 
افراد بدانند كه با خيمه ش��ب بازي هاي سياسي و غير سياسي نمي توانند 
ما را به حاشيه ببرند؛ چراكه ما چيزي براي پنهان كردن از مردم نداريم. 
وي با بيان اينكه آرامش ثبات  يافته ناشي از شفافيت بايد در فرايند آگاهي 
بخشي اتفاق افتد، اظهار داشت: ش��فافيت قطعاً منجر به فساد ستيزي و 
وفاق مي شود و آنچه مشكل دارد عدم شفافيت است كه به نفاق و حاشيه 
منجر مي شود. اگر ما حقوق پايين يا حقوق هاي بالايي دريافت مي كنيم 
يا مزايا و دريافتي هاي ديگري داريم چرا مردم نبايد از آنها اطلاع داش��ته 
باشند. سيد ميعاد صالحي، مديرعامل صندوق بازنشستگي كشوري گفت: 
شفافيت، فسادستيزي، جوان گرايي و نخبه گزيني و شايسته گزيني چهار 
محور رويكرد جديد اين صندوق است. صندوق بازنشستگي كشوري داراي 
بيش از يك ميليون و ۴۰۰ هزار مستمري بگير است و بيش از 2ميليون نفر 
از كارمندان دولت نيز به اين صندوق حق بيمه پرداخت مي كنند، منتهاي 
مراتب حواشي ايجاد شده در اداره اين صندوق و شركت هاي متعلق به اين 
صندوق باعث نگراني خانواده بخش دولت اعم از كاركنان و بازنشستگان 
شده است و با توجه به اينكه تقريباً صندوق بدون كمك از بودجه عمومي 
نمي تواند از پس يكماه از هزينه هاي خود در س��ال نيز بر آيد، نحوه اداره 
صندوق موج��ب نگرانی ۸۰ ميليون نفر ايراني اس��ت، زيرا ب��ا اين روند 

وابستگي صندوق به بودجه در سال هاي آتي مشكل ايجاد خواهد شد.

8ميليونخانهخاليكجاست؟
اگر چه تعداد خانه هاي خالي ارقامي در حدود 2تا 3ميليون واحد 
مطرح مي ش�د، اما از زماني كه يك نماينده مجلس در رسانه ملي 
عنوان داش�ت كه طي س�ال هاي 85 الي 95 در حدود 10ميليون 
و 500 هزار واحد مس�كوني س�اخته شده اس�ت كه از سرنوشت 
8ميليون واحد اطلاعي در دس�ت نيس�ت، حجم خانه هاي خالي 
در ايران براي اف�كار عمومي به يك مس�ئله تبديل شده اس�ت. 
به گزارش »جوان«، اخير در يكي از برنامه هاي رسانه ملي به سلطان هاي 
بازار مس��كن اشاره ش��د و زهرا س��عيدي، نماينده مجلس عنوان داشت 
كه طي س��ال هاي ۸5 الي ۹5 گزارش ش��ده كه ۱۰ ميليون و 5۰۰ هزار 
واحد مسكوني ساخته شده اس��ت، ولي تنها 2ميليون و 5۰۰ هزار واحد 
آن در اختيار مصرف كننده قرار گرفته است، بدين ترتيب مشخص نيست 
۸ميليون مسكن ساخته شده آماري صوري است يا اينكه در واقع وجود 
دارد و خالي است ويا اينكه مسكن دوم، سوم و چهارم و. . . اشخاص ثروتمند 
است. مورد فوق به يك مسئله در بازار مسكن تبديل شده است، زيرا تا كنون 
آمارخانه هاي خالي در حدود 2الي 3ميليون واحد گزارش شده است، در 
صورتي كه خانه دوم اش��خاص نيز در حدود 2ميليون واحد مس��كوني 
است، اما با جمع اين دو آمار نيز باز هم تا ۸ ميليون واحد مسكوني در حدود 
3ميليون واحد باقي مي ماند كه اگر چنين خانه مازادي در كش��ور وجود 

داشته باشد، معادلات در حوزه قيمت كاملًا به هم خواهد خورد. 
رئيس اتحاديه مشاوران املاك با بيان اينكه استفاده از »اپليكيشن« مي تواند 
به شناسايي و ورود خانه هاي خالي به بازار مسكن كمك كند، گفت: مشاوران 
املاك در حال حاضر براي س��ردفتران دشمنان فرضي هستند كه اميدواريم 
اين مس��ئله به زودي و پس از انتخابات برطرف ش��ود. مصطفي قلي خسروي 
در گفت وگو با خبرگزاري تسنيم، با بيان اينكه يكي از الزامات اخذ ماليات بر 
خانه هاي خالي همكاري همه دس��تگاه ها و ارگان هاي ذي ربط در اين مسئله 
است، اظهار كرد: متأسفانه در حال حاضر مشاوران املاك براي سردفتران يك 
دشمن فرضي هستند كه اميدواريم در انتخابات سردفتران از يكنواختي دشمن 
فرضي كه مشاوران هستند، رها يابند. وي با تأكيد بر اين كه خانه هاي خالي را 
مي توان با »اپليكيشن« وارد بازار مسكن كرد، يادآور شد: وقتي شهرداري به يك 
ساختمان ۱5 طبقه 3۰ واحدي مجوز ساخت مي دهد بايد مكانيسمي وجود 
داشته باشد تا پس از اتمام ساخت مأمور دارايي بتواند از وضعيت واحد مسكوني 
مطلع شود. وي ادامه داد: به عبارت ديگر مشخص شود كه پس از ساخت واحد 

اجاره داده شده يا فروخته شده يا اينكه خالي از سكنه است. 
رئيس اتحاديه مشاوران املاك پيش تر با بيان اينكه گفته مي شود حدود 
5۰۰ هزار واحد مسكوني خالي از سكنه در تهران داريم به تسنيم گفته 
بود: اين خانه ها معمولاً جزو واحدهاي مس��كوني لوكس هستند كه به 
عنوان مثال در لواس��ان قرار دارند. اين خانه معمولاً هفته اي يكبار مورد 

استفاده قرار مي گيرد و جزو خانه هاي خالي محسوب مي شود. 
خس��روي با بيان اينكه عده اي در شمال كش��ور خانه هايي را خريداري 
كرده ان��د و به عنوان منزل هاي دوم يا براي اس��تفاده خ��اص از آن بهره 
مي برند، افزود: متأسفانه برخي از يك بانك وام مي گيرند و با آن واحدهاي 
مسكوني متعددي را مي س��ازند و پس از احداث اين خانه ها را وارد بازار 
نمي كنند. وي با بيان اينكه احتكار اين خانه ها براي گران فروختن آنها 
انجام مي ش��ود، تصريح كرد: اين قبيل افراد ۱۰۰ ميلي��ارد وام از بانك 
دريافت مي كنند و آن را بازپرداخت نمي كنند، وقتي با افزايش قيمت ها 
واحدهاي ساخته شده ارزش افزوده خوبي پيدا مي كند تازه مي روند و با 
بانك ديگري وارد مذاكره شده و وامي را دريافت مي كنند. وي بيان كرد: 
پس از دريافت وام، تسهيلات بانك اول را تسويه كرده و دوباره خانه هاي 
ساخته شده باقيمانده را خالي نگه مي دارند و اين زنجيره تكرار مي شود. به 
طور قطع اخذ ماليات از چنين افرادي كه خانه ها را احتكار مي كنند باعث 

ايجاد تعادل در بازار و تعديل قيمت ها خواهد شد.
........................................................................................................................

اپليكيشنهايفروشبليتهواپيما
مجوزندارند

عضو كميس�يون عمران مجلس ب�ا اعلام اينكه اپليكيش�ن هاي 
فروش بلي�ت هواپيما مج�وز ندارن�د و فعاليت آنه�ا غيرقانوني 
اس�ت، گفت: فعاليت غيرقانوني اين نرم افزارها قطعاً زمينه س�از 
ب�روز جرائ�م مختل�ف و كلاهب�رداري از مس�افران مي ش�ود. 
به گزارش گروه »تس��نيم«، مجيد كيانپور با اش��اره به تداوم فعاليت 
نرم افزارهاي فروش بليت هواپيما  اظهار كرد: متأس��فانه بارها ش��اهد 
بوده ايم كه در تبليغات مختلف خريد بليت هواپيما توسط اپليكيشن ها 
ترويج و تبليغ شده، اين در حالي است كه طبق گفته مسئولان سازمان 

هواپيمايي، اين نرم افزارها اجازه فعاليت ندارند. 
وي با بيان اينكه تاكنون هيچ اپليكيشن فروش بليت هواپيما از سازمان 
هواپيمايي مجوز فعاليت دريافت نكرده است، گفت: فعاليت غيرقانوني اين 
نرم افزارها قطعاً زمينه ساز بروز جرائم مختلف و كلاهبرداري از مسافران 
مي ش��ود. وي با اعلام اينكه تاكنون هيچ اپليكيشن فروش بليت هواپيما 
از س��ازمان هواپيمايي مجوز فعاليت دريافت نكرده است، گفت: فعاليت 
غيرقانوني اين نرم افزارها قطعاً زمينه ساز بروز جرائم مختلف و كلاهبرداري 
از مسافران مي شود. كيانپور به خانه ملت گفت: در چند ماه اخير سازمان 
هواپيمايي بارها در اطلاعيه هايي نس��بت به فعاليت نرم افزارهاي فروش 
بليت هشدار داده است، اما هنوز اين اپليكيش��ن ها به فعاليت غيرقانوني 
خود ادامه داده اند، بنابر اين ضروري است كه دستگاه هاي نظارتي و قضايي 
با متخلفان برخورد كنند. قطعاً فرآيند فروش بليت هواپيما چه از طريق 
سايت و چه از طريق نرم افزار بايد س��اماندهي شود تا مردم و مسافران در 

آينده براي خريد بليت و مسافرت هاي هوايي دچار مشكل نشوند.

نوسان هاي دو سال گذشته بازارها نشان داد 
كه ثروت و امكان�ات قابل ملاحظه اي در بين 
برخي از اشخاص حقيقي و حقوقي در اقتصاد 
ايران دپو شده است، حال با فعال شدن سازمان 
امور مالياتي برای شناسايي دارايي اشخاص و 
اخذ ماليات از دارايي و مجموع درآمد به نظر 
مي رس�د تعادل به بازارهايي چون مس�كن، 
ارز، س�كه و ط�لا در حال بازگش�تن اس�ت.
 رئيس س�ازمان امور مالياتي با بي�ان اينكه 
ماليات بر خري�د و فروش بي�ش از 20 قطعه 
س�كه را اج�را مي كني�م، گف�ت ك�ه س�ال 
گذش�ته 38 نفر ه�ر ك�دام بي�ش از 5هزار 
س�كه و يك نفر ب�ه تنهايي 38 هزار س�كه 
خري�داري كرده اند كه بايد مالي�ات بدهند. 
بررس��ي ها از وضعيت بازارهايي چون مسكن 
و همچنين ارز و سكه و طلا نش��ان از آن دارد 
كه دارندگان كالاهاي ف��وق گويي از عزم جزم 
سياس��تگذار و س��ازمان ام��ور ماليات��ي براي 
شناسايي دارايي اش��خاص و اخذ ماليات حقه 
دولت مطلع شده اند، زيرا طي هفته هاي اخير 
بس��ياري از فايل هاي ارائه ش��ده به بنگاه هاي 
مش��اوران املاك مرب��وط به اش��خاصي بوده 
اس��ت كه داراي چند ملك بوده اند و بسياري 
از مراجعه كنندگان به صرافي ه��ا با اين هدف 
صورت گرفته اس��ت كه از نحوه تبديل سكه و 
طلا و ارز خود به پول نقد بدون پرداخت ماليات 
مطلع ش��وند، اين دس��ت از رويدادها نشان از 
آن دارد كه دپو كنندگان دارايي هاي س��نگين 
زمين و س��اختمان، ارز، س��كه، طلا و خودرو 
متوجه ش��ده اند كه دارايي آنه��ا تحت تعقيب 
س��ازمان امور مالياتي قرار دارد تا ماليات حقه 

دولت اخذ شود. 
به دنبال آنكه مشخص شد مشكل بسياري از 
بازارهاي ايران عرضه و تقاضا نيست و دپوي 
سرمايه و امكانات در اختيار برخي از طبقات 
به احتكار كالاها منجر شده است و سال هاي 
سال است كه سرمايه به جاي حضور در بخش 
توليد كالا و خدمات در بخش س��فته بازي و 
دلال بازي معطوف شده اس��ت، افكار عمومي 
خواستار شناس��ايي تمامي دارايي و مجموع 
درآمد اش��خاص حقيقي و حقوقي در جامعه 
شده اس��ت تا با وض��ع قوانين در اي��ن رابطه 
ماليات حقه دول��ت اخذ ش��ود و از اين پس 
در اقتصاد ايران نيز همچون س��اير كشورها 
شاهد ركود بخش س��فته بازي و دلال بازي و 
دپوي سنگين كالا با هدف بهره مندي از رشد 
ارزش كالا و رونق بخش توليد كالا و خدمات 

و توليد باشيم. 
ترس از وضع ماليات هاي س��نگين روي زمين 
و ساختمان هاي بلا اس��تفاده و مازاد متعلق به 
اش��خاص حقيقي و حقوقي موجب شده است 
ت��ا مراجعه ب��ه بنگاه ه��اي مش��اوران املاك 
و همچنين آگه��ي در فضاي مج��ازي جهت 
عرضه اين دس��ت از دارايي ها افزايش يابد كه 
بررس��ي هاي ميداني بيانگر اين موضوع است. 
درعين حال افزايش مراجعه به صرافي ها جهت 
اط��لاع از چگونگي تبدي��ل دارايي هاي ارزي، 
سكه و طلا بدون شناس��ايي اين مبادله جهت 
فرار مالياتي نش��ان مي دهد ك��ه ثروتمندان و 
دپو كنندگان دارايي هاي سنگين متوجه عزم 
جزم سياستگذار و س��ازمان امور مالياتي براي 
شناس��ايي دارايي ه��ا و اخذ مالي��ات از حجم 

معين شده اي از دارايي دارند. 
در همين راستا نيز رئيس سازمان امور مالياتي 
با بيان اينكه ماليات بر خريد و فروش بيش از 2۰ 
قطعه سكه را اجرا مي كنيم، گفت: سال گذشته 
3۸ نفر هر كدام بيش از 5 هزار س��كه و يك نفر 
به تنهايي 3۸ هزار سكه خريداري كرده اند كه 

بايد ماليات بدهند. 
اميدعلي پارس��ا، رئيس س��ازمان امور مالياتي 
كشور ديروز در س��خنراني پيش از خطبه هاي 
نمازجمعه ته��ران به مناس��بت هفته فرهنگ 
مالياتي با تبريك دهه كرامت به نمازگزاران از 
دريافت ماليات از درآمدهاي بادآورده خبر داد 
و گفت: در همه جاي دني��ا از اين نوع درآمدها 

ماليات گرفته مي شود. 
به گفته پارسا، س��ال گذشته بيش از 5 ميليون 
و ۸۹۰ هزار قطعه س��كه به��ار آزادي فروخته 
شد كه ۱۰2 هزار نفر در كش��ور اين سكه ها را 
خريده بودند كه 5۸ هزار نفر از اين افراد كساني 
بودند كه زير 2۰ قطعه س��كه خريدند كه طبق 
قانون مش��مول ماليات نمي شوند، اما ۴۹۰ نفر 
بيش از يك هزار قطعه س��كه خريده بودند، 3۸ 
نفر هركدام بيش از 5 هزار قطعه س��كه خريده 
بودند و يك نفر به تنهايي 3۸ هزار س��كه بهار 

آزادي خريده بود. 
رئيس سازمان امور مالياتي با بيان اينكه قيمت 
سكه خريده شده توس��ط اين افراد حدود يك 
ميليون و 3۰۰ هزار تومان ب��وده، گفت: امروز 
قيمت سكه به بيش از ۴/5 ميليون تومان رسيده 
و ثروت و س��ود بادآورده اي را ب��راي اين افراد 
ايجاد كرده كه سازمان امور مالياتي بايد حتماً 
از اين افراد ماليات دريافت كن��د كه اين افراد 

در فضاي مجازي ش��روع به مقابله با ماليات بر 
سكه كرده اند. 

 ماليات از عايدي سرمايه 
رئيس س��ازمان امور مالياتي همچنين به طرح 
ماليات بر عايدي ثروت ش��امل املاك، خودرو، 
سكه و ارز اشاره كرد و گفت: همه اين موارد در 
لايحه اي كه در وزارت ام��ور اقتصادي و دارايي 
نهاي��ي و براي تصوي��ب به هيئت دول��ت ارائه 
شده است و بر همه اين اشكال كه اموال بادآورده 

است، بايد ماليات بدهند. 
وي با بيان اينكه قرار نيست از كسي كه ملكي 
براي زندگي دارد، يا كسي كه تعداد زيادي خانه 
براي م��ردم توليد مي كند، مالي��ات آن  چناني 
بگيريم، بلكه كس��اني كه روي مسكن و املاك 
خريد و فروش س��فته بازي و س��وداگري انجام 
مي دهند، بايد مالي��ات بدهند. س��ازمان امور 
مالياتي مخلص مردم و مؤديان مالياتي اس��ت 
و ما مردم را ولي نعمت خ��ود مي دانيم كه بايد 
بهترين رفتار را با مردم داشته باشيم، اما كساني 
كه مالي��ات حقه خود را پرداخ��ت نمي  كنند و 
رهبري سال ها اعلام كردند كه بايد با قوت با اين 

افراد برخورد شود. 
 پرداخت ماليات يك تكليف است

در ش��رايطي كه در ايران كارگر به عنوان يكي 
از ضعيف ترين اقش��ار پيش از دريافت حقوق 
مالي��ات خود را پرداخت كرده اس��ت، پارس��ا 
گفت: طبق گفته مقام معظم رهبري، پرداخت 
ماليات يك تكليف و حقيقتاً يك فريضه است 
و تمام اسناد بالادس��تي و توسعه كشور نشان 
مي دهد كه برنامه هاي توس��عه كشور بايد بر 
مبناي درآمد مالياتي اجرا شود و از وابستگي 
اقتصاد كش��ور به نفت كه باعث فشار به نظام 

شده است، كاسته شود. 
پارسا با بيان اينكه تحريم هاي ظالمانه به خاطر 
وابستگي اقتصاد به نفت اعمال مي شود، گفت: 
بايد كشور را با درآمد مالياتي و عدالت مالياتي 
اداره كرد و لازمه زندگي اجتماعي اين است كه 
هزينه آن توسط مردم پرداخت شود و دولت 
وظيفه حفظ نظ��م، امنيت، رواب��ط خارجي، 
آموزش و پ��رورش، تأمين بهداش��ت و انجام 
ه��زاران پروژه اجتماع��ي را از مالي��ات انجام 

دهد. 
به گفته رئيس سازمان امور مالياتي انجام وظايف 
حاكميتي دولت يا از طري��ق ماليات عادلانه بر 
ثروت، درآمد و مصرف مردم انجام مي شود كه 
مبتني بر ماليات عادلانه است يا از طريق چاپ 
پول اس��ت كه به تورم مي انجامد و فشار زيادي 
به طبقات پايين  جامعه، بازنشس��تگان و افراد 

ضعيف انجام مي شود. 
وي همچني��ن ب��ا بيان اينك��ه نظ��ام مالياتي 
كش��ور مي خواهد به س��مت نوين سازي روش 
ماليات ستاني حركت كند، گفت: از روش قديمي 
تشخيص علي الرأس به روش تشخيص مبتني بر 

اطلاعات واقعي مردم عمل مي كنيم. 
به گفته رئيس سازمان امور مالياتي، عادلانه ترين 
شكل ماليات ستاني زماني است كه نظام مالياتي 
به صورت كامل اجرا ش��ده و س��ازمان مالياتي 
دسترس��ي كامل به درآمدها و اطلاعات مالي و 
املاك و مستغلات مردم داشته باشد كه اين امر 
در ماده ۱۶۹ مكرر قانون ماليات هاي مستقيم 

ذكر شده است. 
وي همچني��ن يك��ي از مش��كلات مالياتي را 
فرارهاي مالياتي بزرگ دانست و گفت: معضل 
ديگر معوق��ات مالياتي بالاس��ت و برنامه هاي 
زيادي در سازمان امور مالياتي براي كاهش فرار 
مالياتي و كاهش معوقات ش��روع كرده ايم كه 
ماليات به صورت عادلانه و سالم دريافت كنيم و 
مانند همه كشورهاي دنيا، سازمان مالياتي بايد 
ريز داده ها و تراكنش مال��ي و ملك و املاك را 

دراختيار داشته باشد. 
رئيس سازمان امور مالياتي، عنوان فرار مالياتي 
را ي��ك عنوان ش��يك براي كس��اني دانس��ت 
ك��ه مي خواهن��د جع��ل اسناد، دس��ت درازي 
در جي��ب مردم، خ��وردن حق م��ردم و فرار از 
انجام وظايف و تكاليف قانون��ي و اجرايي خود 
داشته باشند، دانس��ت و گف��ت: اگ��ر قانون به 
درس��تي اجرا ش��ود، نبايد كمتر از 5۰ درصد 

هزينه جاري دولت از ماليات تأمين شود. 
پارس��ا با بيان اينكه فرارهاي بزرگ مالياتي در 
كش��ور وجود دارد، گفت: فرار مالياتي حتي در 
بخش دولتي و بخش ه��اي عمومي غيردولتي 
وجود دارد و كساني كه براي فرارهاي مالياتي 
بزرگ س��فارش و توصي��ه مي كنن��د، در واقع 
براي فرار از قانون و حق م��ردم اقدام مي كنند 
و س��ازمان امور مالياتي با قدرت و قوت وصول 

ماليات را دنبال مي كند .

سوداگرانسكهدرصفماليات
صاحبان سكه، طلا، خانه و خودرو فهميده اند كه برای دريافت ماليات حقه دولت تحت تعقيب قرار گرفته اند و به همين خاطر در بازار به تكاپو  

افتاده اند. دولت لايحه دريافت ماليات از سوداگران و درآمدهای بادآورده را تنظيم كرده و رئيس سازمان امور مالياتی نيز گفته است يك نفر 
38هزار سكه و 38 نفر بيش از 5هزار سكه خريده اند كه بايد ماليات آن را بپردازند

هادی  غلامحسینی
  گزارش

نماينده مردم تبريز، آذرش�هر و اس�كو در مجل�س مي گويد 
قاچ�اق مصنوع�ات چرم�ي مانند ك�ت، كيف و كف�ش باعث 
تعطيل�ي 5 ه�زار واح�د تولي�دي در تبري�ز شده اس�ت، اگر 
ف�رض بگيري�م در ه�ر واح�د تولي�دي پن�ج نف�ر مش�غول 
ب�ه كار هس�تند، حدود 25 ه�زار نف�ر بي�كار ش�ده اند. 
محمداسماعيل سعيدي، نماينده مردم تبريز، آذرشهر و اسكو 
در مجلس شوراي اسلامي در گفت و گو با خانه ملت درباره موانع 

پيش روي توسعه صنعت چرم گفت: اگرچه توليد كيف و كفش 
چرم يكي از صنايع بومي در ايران به ويژه در ش��هرهاي تبريز 
و خراسان رضوي است، اما در س��ال هاي اخير به دليل واردات 
بي رويه محصولات چرمي تقلبي بخش عمده اي از كارخانجات 
چرم تبريز به حالت نيمه تعطيل درآمده است. عضو كميسيون 
فرهنگي مجلس شوراي اسلامي افزود: به رغم تمام مشكلات 
در كارخانه هاي توليد چرم، اين واحدها علاوه بر تأمين بخش 

عمده اي از نياز جامعه، در صادرات نيز حرف براي گفتن دارند. 
وي اظهار كرد: يكي از مشكلات صنايع چرم، تأمين چرم خام 
است؛ چرم گوسفندي به راحتي در داخل تأمين مي شود، اما 
در بخش چرم گاوي توليدكنندگان با مشكل روبه رو هستند. 
براي حل اين مش��كل بايد از چ��رم گاو و گوس��فنداني كه 
گوشتشان از قزاقستان و برزيل وارد كشور مي شود، استفاده 

و زمينه واردات آن را فراهم كرد.

آگهی شناسایی پیمانکارقاچاق مصنوعات چرمي ۵ هزار واحد توليدي را تعطيل كرد

وزير اقتصاد با بيان اينكه اين وزارتخان��ه در حال تدوين لايحه ماليات 
بردرآمد فعاليت هاي اختلال زا است، گفت: درآمدهاي نجومي بادآورده 

براساس اين لايحه مشمول پرداخت ماليات مي شود. 
به گزارش خانه ملت، فرهاد دژپسند با اشاره به مطرح بودن طرح ماليات 
بر عايدي سرمايه در كميسيون اقتصادي گفت: مقرر شده وزارت امور 
اقتص��ادي و دارايي نقطه نظ��رات تكميلي خود را درب��اره اين طرح به 
نمايندگان ارائه دهد، اما بحث ديگر موضوع ماليات بر عملكرد و ماليات 
مستقيم است كه در اين راستا قرار شده در اين حوزه تجديد نظر صورت 

گرفته و برخي از معافيت ها اصلاح شود. 
  ماليات بر سكه بر اساس قانون دريافت مي شود

وي با اشاره به اينكه در بحث ماليات تأكيد بنده اين است كه از ورود به 
مصاديق خودداري كنم، ادامه داد: آنچه مسلم است عزم و اراده جدي 

براي سامان دادن بحث ماليات وجود دارد. 
دژپس��ند با بيان اينكه ماليات بر عملكرد از گذشته اخذ مي شده است، 
تأكيد كرد: قانون به ما اجازه داده است كه 5 تا ۱۰ سال به گذشته رجوع 
كرده و پرونده ها را نيز بررسي كنيم كه بر اين اساس همكاران ما ماليات 
بر سكه را بر اساس قانون دريافت كرده و با استناد تكاليف قانوني ماليات 
اخذ مي كنند و نمي توانند بدون قانون ماليات اخذ كنند. وي افزود: يكي 
از مواردي كه در قانون اساسي ذكر و تصريح شده كه وضع و معافيت آن 

بايد با مصوبه مجلس انجام شود، موضوع ماليات است. 
اين عضو كابينه دولت دوازدهم، درباره شكايت برخي افرادي كه سكه 
پيش خريد كرده اند به ديوان عدالت اداري مبني بر اينكه چرا بايد پس 

از دو س��ال ماليات پرداخت كنند، در حالي كه در قرارداد اخذ ماليات 
ذكر نشده اس��ت، ادامه داد: ديوان عدالت اداري مي تواند بررسي خود را 
درباره ماليات بر سكه انجام دهد؛چراكه بخشي از مجراي قانوني است 
و وزارت امور اقتصادي و دارايي نيز در برابر قانون تسليم است، اما آنچه 
در حال حاضر وزارت امور اقتصادي و دارايي انجام مي دهد، بر اس��اس 

تكاليف قانوني است. 
  ساز و كار اخذ ماليات بر درآمد فعاليت هاي اختلال زا تنظيم 

شده است
وي با بيان اينكه وزارت امور اقتص��ادي و دارايي در حال تدوين لايحه 
ماليات بردرآمد فعاليت هاي اختلال زا اس��ت، تصريح ك��رد: منظور از 
فعاليت هاي اختلال زا اين است كه در برهه اي از زمان بخشي از نقدينگي 
براي خريد كالايي كوچ و تقاضاي مصنوعي ايجاد مي كند و بازار آن كالا 
نيز دچار اختلال مي ش��ود كه اين موضوع طبيعي نيست و درآمدهاي 
بادآورده ايجاد مي كند،بنابراين اين درآمدها نيز مشمول ماليات مي شود. 
وزير امور اقتصادي و دارايي با تأكيد بر اينكه هدف اصلي لايحه اين بوده 
كه درآمدهاي نجومي بادآورده كه از طريق اين نوع فعاليت ايجاد شده 
مش��مول ماليات ش��وند و از اين نوع فعاليت ها جلوگيري شود، گفت: 
ساز و كار اخذ ماليات بر درآمد فعاليت هاي اختلال زا در لايحه تنظيم 
شده اس��ت و اين لايحه بايد ابتدا در دولت بررس��ي و سپس به مجلس 
ارسال شود، البته ما به دنبال اين هستيم كه ابتدا دستگاه هاي اجرايي 
در اين باره مش��اركت كنند و نظر بدهند و سپس در دولت تصويب و به 

مجلس ارسال شود. 
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